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واکنش های متفاوت اهالی موسیقی به جام جهانی فوتبال
محمد معتمدی نخواند، رضا یزدانی خواند

بابک زرین آهنگســاز و رضا یزدانــی خواننده در 
آســتانه فرارســیدن جام جهانی فوتبال قطر تک 
آهنگ »ایران صدای نفسامه« را در روزهای آینده 
پیش روی مخاطبان قرار می دهند.پروژه تولید ترانه 
»ایران صدای نفســامه« برای حمایت از تیم ملی 
فوتبــال ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر توســط 
بخش خصوصی به پایان رسید.این آهنگ که مراحل 
تولیــد آن از اواخر تیرماه آغاز شــد با صدای رضا 
یزدانی، موسیقی بابک زرین، ترانه مهدی ایوبی، و 
تنظیم بهتاش زرین به زودی منتشر خواهد شد.به 
گفته دســت اندرکاران پروژه، ترانــه »ایران صدای 
نفســامه« برای تیم ملی در جــام جهانی پیش رو 
از نظر موســیقی و ترانه، فضای متفاوتی نسبت به 
کارهای گذشــته رضا یزدانی و بابــک زرین دارد. 
ضمن اینکه آهنگ نســبت به سایر قطعات رسمی 
تیم ملی ایران در جام های جهانی قبلی هم از نظر 
محتــوای کلام و فرم موســیقی دارای تفاوت های 
زیادی اســت.این اثر موسیقایی از نظر فرم و محتوا 
ضمن حفظ المان های حماسی و متناسب با فضای 
فوتبال جام جهانی، با در نظر گرفتن ســلایق نسل 
جوان و نوجوان تهیه شــده است.تولید آهنگ تیم 
ملی با صدای رضا یزدانی و موســیقی بابک زرین 
بیش از ســه مــاه زمان برد و ضبــط آن در فصل 
تابستان انجام شد. به گفته دست اندرکاران پروژه، 
این آهنگ به ســفارش فدراســیون فوتبال آماده 
نشده و با حمایت و بودجه بخش خصوصی و صرفاً 
بــرای حمایت از تیم ملی فوتبــال در جام جهانی 
۲۰۲۲ قطر و برای هواداران آماده شــده است.رضا 
یزدانی در حالی برای تیم ملی خوانده که ســابقه 
اجرای آثاری ماننــد ترانه »وطن یعنی« برای جام 
جهانی ۲۰۱۶ برزیل و ترانه »پرچم« سرود رسمی 
کاروان المپیک ایــران در رقابت های اینچئون کره 
جنوبی را دارد.پیش تر اعلام شــد محمد معتمدی 
اجرای رسمی قطعه ای برای جام جهانی را بر عهده 
خواهد داشت، اما با وجود این که تنها کمتر از یک 
ماه به آغاز جام جهانی باقی مانده، محمد معتمدی 
اعلام کرد سهمی در این ماجرا نخواهد داشت.او با 
انتشار مطلبی در فضای مجازی، رسما خبر ساخت 
قطعه ای جدید را رد کرد و نوشت که مطلع شده به 
عنوان خواننده رسمی تیم ملی انتخاب شده ولی در 
این شرایط لبش به صحبت کردن هم باز نمی شود 

چه برسد به آواز خواندن.

 »آرام گاه« منتخب 2 جشنواره ایتالیایی 
و آمریکایی شد

فیلم   کوتاه »آرام گاه« به کارگردانی علی دارایی در 
ادامه حضور جهانی خود، در پانزدهمین جشــنواره 
فیلادلفیــای آمریکا و هجدهمین دوره جشــنواره 
فیلــم   ترنی ایتالیا حضــور دارد.به نقل از مشــاور 
رسانه ای پروژه، فیلم   کوتاه »آرام گاه« به کارگردانی 
علی دارایی به بخش رقابتی پانزدهمین جشــنواره 
فیلم   آســیایی آمریکایی فیلادلفیــا )PAAFF( و 
هجدهمین دوره جشــنواره فیلم   ترنــی ایتالیا راه 
 Philadelphia Asian American.یافــت
Film & Filmmakers یک سازمان غیرانتفاعی 
است که به حمایت از فیلم   ها و رسانه های جزیره ای 
آسیایی و اقیانوسیه )AAPI( اختصاص دارد. اولین 
رویداد آن ها، جشــنواره فیلم   آســیایی آمریکایی 
فیلادلفیا )PAAFF( اســت. اکنون در پانزدهمین 
دوره برگزاری، PAAFF به بزرگ ترین جشــنواره 
فیلم  ی تبدیل شده است که هنر جزیره ای آسیایی 
و اقیانوس آرام را در ســاحل شرقی ایالات متحده 
جشن می گیرد و ســومین جشنواره بزرگ در این 
کشــور است. جشــنواره فیلم   آســیایی آمریکایی 
فیلادلفیا ۳ تــا ۱۳ نوامبــر ۲۰۲۲ مصادف با ۱۲ 
تــا ۲۲ آبان ماه ۱۴۰۱ در آمریکا برگزار می شــود.

جشــنواره فیلم   ترنی ایتالیایی که توسط ایستس 
برگزار می شــود برای هجدهمیــن دوره خود که 
از ۱۲ تــا ۲۰ نوامبر ۲۰۲۲ مصــادف با ۱۲ تا ۲۹ 
آبان ماه ۱۴۰۱ برگزار می شــود، مسابقه ای را برای 
فیلم   های بلند، مستند، فیلم   های کوتاه و تجربیات 
واقعیت مجازی با موضوع »همــه ما« اعلام کرده 
است.در خلاصه داستان این فیلم   کوتاه آمده است:» 
ریحانه باعث مرگ نوزادش شــده است. اکنون در 
غیاب همســر فراری اش در جستجوی راهی برای 
خاکســپاری نوزاد است و با مصائبی روبرو می شود 
ولی...«فاطمــه صفت زاده، بهادر محمد نژاد، احمد 
شــریفی، علی فرقدانی، سید علی یزدیان، مسعود 
مشــعوف، مجید رنگی، حسن پوریا، صبا عزیزپور، 
گلناز زجاجی، محمد کریمی، محیا طیبی، ریحانه 
عباسی، آراد محمدی، سیدپارسا میر، هدیه احمدی 

و آیه بیگدلی بازیگران »آرام گاه« هستند.

مورگان فریمن در دنیای »لوسی«  می ماند

مورگان فریمن در حال مذاکره اســت تا در سریالی در 
فضای »لوسی« نقش آفرینی کند. به نقل از ورایتی، ۲ 
کمپانی در تلاش هستند تا ســریالی در حال و هوای 
فیلم   »لوسی« بســازند که فیلمی اکشــن و موفق با 
بازی اســکارلت جوهانســون بود.»ویلیج بردشــاو« و 
»یوروپاکورپ« که سازنده این سریال هستند، داستان 
آن را کاملًا مخفی نگه داشته اند، اما گفته شده در حال 
مذاکره با مورگان فریمن هســتند تا وارد این ســریال 
شود.فیلم   »لوســی« به کارگردانی لوک بسون ساخته 
شد و بیش از ۴۶۰ میلیون دلار فروش داشت و عنوان 
پرفروش ترین فیلم   فرانســوی تاریخ ســینما را از آن 
خــود کرد.فریمن یکی از بازیگران فیلم   علمی-تخیلی 
»لوسی« در ســال ۲۰۱۴ بود. او در نقش دانشمندی 
بازی کرد که شاهد بود وقتی دارویی به بدن شخصیت 
جوهانسون تزریق می شــود، مهارت های مغزی زیادی 
کسب می کند و موفق می شــود از ۷۰ درصد ظرفیت 
مغزش اســتفاده کند. وقتی او موفق می شــود با ادامه 
استفاده از این دارو به ظرفیت ۱۰۰ درصد مغزی دست 
پیدا کند ناپدید می شود. انتظار می رود فریمن دوباره در 
نقش پروفسور نورمن در این سریال هم جلوی دوربین 
برودلوک بسون به تازگی فیلم  برداری »داگ من« را به 
پایان برده است. داســتان این اثر درباره کودکی است 
که زندگی سختی دارد و از طریق عشق به سگ هایش 
نجات می یابد. بســون خودش فیلم  نامــه »داگ من« 
را نوشــت و در کمپانی خودش تولید کرد.او از طریق 
کمپانی »یوروپا کورپ« که خودش تأســیس کرده در 
حال گسترش فیلم   هایی است که قبلًا سازنده آنها بوده 
و قصد دارد در دنباله و مســیر داستانی آنها فیلم   ها و 
ســریال هایی جدید بسازد.مورگان فریمن به تازگی در 
یک فیلم   اکشــن با عنوان »بزرگراه بهشــت« در کنار 

ژولیت بینوش و فرانک گریلو بازی کرده است.

با ساخت فیلمی درباره گرگ ها؛
»مرد شمالی« کارگردان شد

الکساندر اسکارزگارد به دنیای کارگردان ها می پیوندد. 
به نقل از آسوشیتدپرس، این بازیگر ۴۶ ساله سوئدی با 
ساخت فیلم  ی با عنوان »گله« اولین تجربه کارگردانی 
خــود را ثبت می کند.قرار اســت فلورنس پیو در کنار 
اســکارزگارد، بازیگران این فیلم   باشــند. داستان فیلم   
درباره گروهی مستندساز است که به مناطق دورافتاده 
آلاسکا سفر می کنند تا زندگی گونه در حال انقراضی از 
گرگ ها را ثبت کنند اما همه تلاش آنها با فاش شدن 
حقیقتــی مرگبار در هنگام اهــدای جوایزی معتبر با 
تهدید روبرو می شود.داســتان این فیلم   غیراقتباسی را 
رز گیلروی نوشته است که دختر دن گیلروی نویسنده 
و کارگردان است. پیو و اســکارزگارد پیشتر در مینی 
ســریال بریتانیایی »درامر کوچولو« در سال ۲۰۱۸ با 
هم بازی کردند که بر مبنای داســتانی از جان لوکاره 
ساخته شــد. این اثر، داســتان هنرپیشه ای انگلیسی 
را تصویر می کرد که توســط موســاد استخدام شده تا 
در ســال ۱۹۷۹ در یک گروه فلسطینی نفوذ کند.در 
کارنامه فلورنس پیو، بازی در »اوپنهایمر« کریســتفر 
نولان، »تل ماســه« دنی ویلنوو و »مرد شمالی« رابرت 
اگرز نیز جــای دارد. او به تازگی با فیلم   »نگران نباش 
عزیزم« اولیویا وایلد دیده شد.اسکارزگارد اکنون در حال 
بازی در فیلم   جنگی »لی« با بازی کیت وینسلت است. 
او به زودی با فیلم   ترسناک »اینفینیتی پول« ساخته 
برندن کراننبرگ دیده می شود. فیلم  برداری »گله« هم 

از مارس )اسفند( شروع خواهد شد.

»الیور استون« رئیس هیأت داوران 
جشنواره عربستان شد

دومین دوره جشــنواره بین المللی فیلم   »دریای سرخ« 
عربستان، فهرست فیلم   های بخش مسابقه اصلی خود را 
با حضور آثار مهم  روز سینمای جهان اعلام کرد.به نقل از 
هالیوود ریپورتر، جشنواره فیلم   »دریای سرخ« عربستان 
در حالی دومین دوره خود را جشن می گیرد که امسال 
»الیور استون« کارگردان آمریکایی برنده سه جایزه اسکار 
که نویســندگی یا کارگردانی فیلم   هایی چون »صورت 
زخمی«، »وال استریت«، »قطار سریع السیر نیمه شب«، 
»پلیتون«، »متولد چهارم جولای« و »قاتلین بالفطره« 
را در کارنامه دارد، در رأس هیات داوران بخش مســابقه 
اصلی این رویداد سینمایی قرار می گیرد.جشنواره فیلم   
»دریای سرخ« که با سرمایه گذاری چشمگیر عربستان 
در سینما در چند ســال اخیر همراه شده است، امسال 
در مجموع ۱۳۱ فیلم   کوتاه و بلند را از ۶۱ کشــور و به 
۴۱ زبان از سینماگران نوظهور و تثبیت شده به نمایش 
می گذارد.سینمای ایران امسال با فیلم   »سونسوز« ساخته 
رضا جمالی در بخش مسابقه اصلی جشنواره دریای سرخ 
حضور دارد. این فیلم   کمدی که در نخســتین نمایش 
جهانی  در بخش منتخب منتقدان جشنواره شب های سیاه 
تالین به روی پرده می رود، داستان روستایی کوچک است 
که مدتی است بچه ای در آن به دنیا نیامده و همه مردان 
آن را تقصیر زنان می دانند.فیلم   سینمایی »مثلث اندوه« 
ساخته »روبن اوستلوند« برنده نخل طلای جشنواره کن 
در کنار فیلم   های جدید »دلال« به کارگردانی »هیروکازو 
کورئیدا«، »ارواح اینیشرین« ساخته »مارتین مک دونا«، 
»تصمیم به رفتن« از »پارک چان-ووک« و »امپراتوری 
نور« فیلم   جدید ســاخته »ســم مندس« از جمله آثار 
مهمی هستند که امسال در جشــنواره دریای سرخ به 

نمایش گذاشته می شوند.

بحث اکــران آنلاین فیلم   های ســینمایی، 
موضوعــی تازه نیســت، از زمانی که کرونا 
شــیوع پیدا کرد تا امــروز، بارها و بارها به 
صورتــی جدی به آن پرداخته شــد، حتی 
اقدام هایی هم صورت گرفت تا این موضوع 
عملی شود، اما این اتفاق رخ نداد. روزهایی 
که ســینماها تعطیل بود و فیلم   های زیادی 
در صــف اکران قــرار داشــتند، بارها این 
مســئله مطرح شــد، اما پس از اینکه چند 
فیلم   به اکران رسید و چیزی جز یک نعشی 
از فیلم   هایشــان بــه جا نماند، ســازندگان 
آثار تصمیــم گرفتند اکــران آنلاین برای 
فیلم   هایشــان را به عنــوان آخرین گزینه 

بررسی کنند.
محمدرضا صاحبی، کارگردان و مستندساز، 
حامد سلیمان زاده، داور و منتقد سینمایی 
و محسن اسلام زاده تهیه کننده و مستندساز 
معتقدند یکی از دلایلــی که اکران آنلاین 
در ایران موفق نبوده این است که قانون  

کپی رایت رعایت نمی شود.
یکــی از پیشــنهادهایی که بــرای بهبود 
وضعیت سینماها و اوضاع فروش فیلم   های 
ســینمایی مطرح می شــود، این است که 
شــرایط اکران آنلایــن برای فیلم  ســازها 
فراهم شود، اما به واسطه عدم وجود قانون 
کپی رایت، این ایده چندان مورد اســتقبال 

سازندگان قرار نگرفت.
محمدرضا صاحبی، کارگردان و مستندساز، 
دربــاره اکران آنلایــن می گویــد: »اکران 
آنلاین در مجموع، هم تهدید اســت و هم 
فرصت. تهدید اســت چون مخاطب سینما 
که پیش از این به ســینما می رفته، تغییر 
رویکــرد می دهــد و در خانه به تماشــای 
فیلم   می نشیند. همچنین یک فرصت برای 
فیلم   هایی اســت که مخاطبان محدودتری 
دارند و اکران شــان روی پرده سینما از نظر 

اقتصادی قابل توجیه نیست«.
حامــد ســلیمان زاده، داور جشــنواره های 
مختلف ســینمایی با اشاره به اکران آنلاین 
در دیگر کشــورها گفت: »البتــه در کرونا 
بسیاری از کشــورها به سمت اکران آنلاین 
رفتنــد اما به صورت محــدود آن را دنبال 
نســبت  بزرگ  کردند، چون ســینماگران 
بــه این موضوع اعتراض داشــتند و معتقد 
بودند جــای فیلم   روی پرده سینماســت. 
همین اعتراض ها باعث شد تا برخلاف تصور 
عده ای، در این دوران ســینما آنلاین نشود 
و سالن های ســینمایی همچنان به فعالیت 

خودشان ادامه دهند«.
هرقدر که اکران آنلاین در عرصه فیلم   بلند 
نتوانسته مورد استقبال قرار بگیرد، در عرصه 
مستند و با وجود پلتفرم های مخصوص این 
موضوع مورد پذیرش و استقبال قرار گرفته 
و توانســته مخاطبان مخصوص خودش را 

هم جذب کند.
تهیه کننده و مستندساز  محسن اسلام زاده 
دربــاره تأثیــر اکــران آنلاین بــر افزایش 
مخاطبان مســتند و همچنین این موضوع 

که آیا اکران های آنلاین بر جذب مخاطبان 
به سوی سینمای مستند تأثیرگذار بوده اند 
یا خیــر، گفت: »شــروع اکران های آنلاین 
و بخش زیادی از گســترش این شــکل از 
نمایش فیلم   به دلیل شــیوع ویروس کرونا 
بــود. این روزها مردم روز به روز بیشــتر با 
نمایش آنلایــن ارتباط برقــرار کرده اند و 
همچنین پلتفرم ها عملکرد قوی تری نسبت 
به گذشــته دارند و مــدام درحال تکمیل 
آرشیو آثار مستند خود هستند. این عملکرد 
قوی به افزایش مخاطبان سینمای مستند 
کمک کرده است و نمی توان منکر آن شد«.

او ادامه داد: »مستندسازان اگر پیش تر و تا 
چند سال گذشته تنها امید و افق دیدشان 
اکران های جشــنواره ای و در معدود آثاری، 
پخش تلویزیونی بــود، اکنون می دانند که 
پس از حضــور در جشــنواره ها می توانند 
آثار خود را به صورت آنلاین در دســترس 
مخاطبان قرار دهند و با تبلیغات درســت 
و اطلاع رســانی قوی، مخاطب بیشتری را 
جذب کننــد. به همین دلیــل از دید من 
این اتفاق به واقع تأثیر زیادی بر ســینمای 
مســتند و مخاطبان آن داشته است. البته 
باید گفت پلتفرم ها نیز باید فضای جدی تری 
را در اختیار آثار مســتند قرار دهند که در 
صورت این اتفاق خودشــان نیز شاهد بالا 

رفتن مخاطبان مستندها می شوند«.
 دلایل شکست اکران آنلاین

باتوجه به صحبــت کارگردانان و منتقدان 
این پرســش پیش می آید که چــرا اکران 
آنلاین در ایران با شکست مواجه می شود؟ 
چنانکــه خبرآنلاین نوشــته یکی از دلایل 
شکســت اکران آنلاین در کشور ما، بدون 

شــک نداشــتن قانون بــرای جلوگیری از 
کپی غیرمجاز اســت. موضوعــی که بارها 
و بارها، دلســوزان عرصه ســینما و نمایش 
خانگی دربــاره آن هشــدار داده اند اما به 
نظر می رســد وجود این قانون اگرچه سود 
بســیاری را به دنبال خواهد داشــت، ولی 
از ســوی دیگر ضرری برای منافع دیگرانی 
می شود که اتفاقا دست بالایی در نهادهای 
فرهنگی دارند و همین موضوع پیوستن به 
کنوانســیون »برن« را برای کشور ما عملا 

غیرممکن کرده است.
برای همین اســت که حداکثر ســه ساعت 
بعد از آغاز نمایــش آنلاین یک فیلم  ، کپی 
آن در ســایت ها، کانال هــای تلگرامــی و 
البته شــبکه های ماهواره ای دست به دست 
می شــود و تهیه کننده باید بــه یغما رفتن 
ســرمایه اش را با چشمان خود شاهد باشد. 
این موضوع و ضرری که به ســرمایه گذاران 
بخــش خصوصی وارد می کنــد، موضوعی 
است که باعث شده بســیاری از فیلم   های 
مستقل ســینمای ایران هیچ علاقه ای برای 
ورود به عرصه نمایش آنلاین نداشته باشند.

اگــر کمی دقیق تــر به ماجرا نــگاه کنیم، 
می بینیــم یکــی از دلایل شکســت اکران 
آنلاین، این اســت که خود سازندگان آثار 
نیز چندان مایل نیســتند که آثارشــان به 
سرقت برود، لذا ترجیح می دهند فیلم  شان 

کلا اکران نشود.
حامد سلیمان زاده، منتقد سینمایی درباره 
عدم وجود شــرایط مناســب بــرای اکران 
آنلایــن گفت: »یکی دیگر از مشــکلات ما 
مخصوصا در مواجهه با اکــران آنلاین این 
است که بستر امنی برای حفظ آثار نداریم و 

این گونه سینمای ایران هیچ وقت نمی تواند 
در بســتر مجازی به حیات خود ادامه دهد. 
اگر کسی به سمت اکران آنلاین برود، فقط 
یک نعش از اثرش باقی می ماند. مشکل هم 
آنجاســت که هیچ گاه از قانــون کپی رایت 

حمایت نشده و نخواهد شد«.
این آسیب، تنها مختص به سینما نیست و 
در فضاهای دیگری مانند کتاب و موسیقی 
نیز به وفور دیده می شــود. جالب اینجاست 
کــه مدیر عامــل مجمــع ناشــران انقلاب 
اســلامی چند روز پیش در نشستی خبری 
صراحتا اعلام کرد مخالف پیوستن ایران به 

کپی رایت جهانی است!
میثم نیلی در نشست خبری اعلام عملکرد 
و برنامه های مجمع ناشــران انقلاب اسلامی 
از  جمله نشــر بین الملل تأکید کرد قطعا با 
پیوســتن ایران به قانــون کپی رایت جهانی 
مخالف است.او در خصوص رویکرد های این 
مجمع با توجه به نپیوستن جمهوری اسلامی 
ایران به معاهده »برن« و مشــخص نشدن 
سرنوشــت لایحه مالکیت فکری در مجلس 
شورای اسلامی بیان کرد: »کپی رایت داخلی 
و حتی ایجاد سازو کار قرارداد  های چند جانبه 
و  دو جانبه  با کشــور  غیر ســلطه گر بی تردید 
مطلوب اســت. دوستان در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی کارگروهی با حضور حقوقدانان 
صاحب نظر را تشکل داده که در جریان این 

نشست ها قرار دارم«.
نیلی با اشــاره بــه لایحــه مالکیت فکری 
داخلــی گفت: »لایحــه مالکیت فکری که 
پیش تر و در دولت قبل ناقص و به نفع نظام 
سلطه پیگیری می شد، به طور طبیعی باید 

اصلاح شود«.

وضعیت نابسامان نمایش عمومی فیلم   های سینمایی 

کپی رایتی که نیست؛ از سینما تا کتاب

رهبر دائم ارکستر سمفونیک تهران با اشاره 
بــه اینکه در روند اجــرای آثار محدودیتی 
قائل نیســت، گفت: ارکسترهای سمفونیک 
و ملــی باید موســیقی  فیلم   هــا را بنوازند، 
همچنین قطعات موسیقی با اجراهای بسیار 
پخته تر می شــوند تا ویژگی های خود را به 

نمایش بگذارند و به اوج برسند.
نصیر حیدریان موسیقیدان و رهبر ارکستر 
متولد تهران، نخســتین گام موسیقی خود 
را در ســن ۶ سالگی همزمان با تحصیل در 
مدرسه موسیقی گذاشــت و در هنرستان 
موســیقی مشغول به تحصیل در رشته ساز 
ترومبون و تئوری موســیقی شد. او پس از 
دریافت دیپلم در رشــته ســاز ترومبون به 
عنوان نوازنده در ارکستر سمفونیک تهران 
فعالیت خود را آغاز کرد و به مدت ۲ ســال 
در کنار کار اصلی خــود، به عنوان رهبر و 
سرپرست گروه کُر ارکستر سمفونیک تهران 

نیز فعالیت داشت.
حیدریان ســال ها بعد بــرای ادامه تحصیل 
راهــی کشــور اتریش شــد و در دانشــگاه 
موسیقی و هنرهای نمایشی شهر وین، رشته 
 Horst Küblböck ساز ترومبون را زیر نظر
ادامــه داد و در ســال های ۱۹۹۱ تا ۱۹۹۷ 
میلادی در دانشــگاه موســیقی شهر گراتز، 
تحصیل خود را در رشــته رهبری ارکســتر 
 Martin تحت تعلیم اســتادانی همچــون
 Turnovsky , Arturo Tamayo ,

Wolfgang Bosic  پی گرفت.
او در ســال ۱۹۹۹ موفق به دریافت جایزه 
Die Richard Wagner Stipendi-

enstiftung شــد و پس از اتمام تحصیل 
و دریافــت دیپلــم رهبــری، سرپرســتی 
چندیــن ارکســتر و آنســامبل را به عهده 

داشت. حیدریان از ســال ۲۰۰۳ به عنوان 
استاد دانشگاه در رشته رهبری ارکستر در 
دانشگاه موســیقی و هنرهای نمایشی شهر 
گراتز فعالیت دارد و سرپرستی ارکسترهایی 
همچون ارکستر بادی، موسیقی فیلم   را به 
عهده گرفته و در کنــار کار اصلی و هنری 
خود، مســترکلاس های رهبری متعددی را 
در کشــورهای اتریش، کره جنوبی و ایران 

برگزار می کند.
همچنین این موســیقیدان در ســال های 
گذشــته بارها به ایــران آمده و ارکســتر 
ســمفونیک تهران و ارکســتر ملی ایران را 
رهبری کرده اســت. حیدریــان مردادماه 
مجیــد  ســوی  از  حکمــی  در  امســال 
زین العابدین مشــاور وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و مدیرعامل وقت بنیاد رودکی و 
با پیشــنهاد اعضای شورای هنری ارکستر، 
برای دوره ای یک ساله به عنوان رهبر دائم 

ارکستر سمفونیک تهران انتخاب شد.
این موســیقیدان و رهبر ارکستر در پاسخ 
به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا معتقد هستید 
قطعــات و آثــار ارکســتر ملی به ســمت 
آثار حرفه ای تر پیش رفته اســت و شــاید 
شــنونده عادی و معمولــی نتواند خیلی با 
آثار آن ارتباط برقــرار کند؟ به ایرنا گفت: 
موضوعی که به آن معتقد هستم این است 
که نوازندگان ارکســتر سمفونیک تهران و 
ارکستر ملی ایران، مانند وزنه بردار می مانند. 
یک وزنه بردار اگر بخواهــد وزنه ای را بلند 
کند، ابتــدا کارش را با وزنــه پنج کیلویی 
آغاز می کند، سپس به تدریج باید وزنه های 
۱۰، ۱۵، ۲۰ و ۴۰ کیلو بردارد تا عضلاتش 
قوی شــود و به هدف مورد نظرش دســت 

پیدا کند.

او افزود: ارکســترهای ما هم خوب هستند، 
به جز قطعاتی که ساده تر بوده و مخاطبان 
علاقه مند به شنیدن آنها هستند، باید بتوانند 
قطعات پیچیده و به اصطلاح سنگین تری را 
بنوازند تا تکنیک ارکسترها ارتقا پیدا کند. 
همچنین گوش های مخاطبان هم به تدریج 
بتوانند این قطعات را هضم کنند و بشنوند.

حیدریــان در پاســخ بــه این ســؤال که 
آیا شایســته اســت ارکســترهای ملی و 
بنوازند  را  فیلم    موســیقی های  سمفونیک، 
و اجرا کنند؟ اظهار داشــت: با این رویکرد 
موافق هســتم. از آن رهبران نیســتم که 
بگویم ارکستر سمفونیک فقط باید قطعات 
کلاســیک را بنوازد، حتی برنامه ریزی هایی 
انجام دادم.  برای ارکستر سمفونیک تهران 
این ارکســتر در سال یک شب باید یکی از 
کنسرت هایش را به موسیقی فیلم   اختصاص 
دهد، همزمان صحنه هایی از فیلم   های مورد 
نظر بدون صدا پخش شــود و ارکســتر نیز 
قطعات مربوط به آنها را اجرا کند؛ نواختن 

موســیقی فیلم   تمرین خوبی برای ارکستر 
اســت و برای مخاطبان هــم خیلی جالب 
خواهد بود. هر چیزی که خوب و با کیفیت 

انجام شود، با آن موافق هستم.
این موســیقیدان و رهبر ارکستر با اشاره به 
اینکــه در روند اجرای آثار محدودیتی قائل 
نیســت، گفت: همیشه بخشــی از دایره را 
باز می گــذارم، آن را کامل نمی بندم چون 
می دانــم بالاخره هر چیــزی می تواند بهتر 
هم باشــد و به تدریج پیشــرفت کند تا به 
آن اوج برسد. باید جا داشته باشد؛ قطعات 
موسیقی با اجراهای زیاد پخته تر می شوند، 
یک اثر موســیقی مانند یک سنگ می ماند. 
به عنوان مثال یک مجسمه ساز یک سنگ 
را به تدریج می شــکند، می برد و درستش 
می کنــد تا تبدیل به یــک فیگور و یک اثر 
هنری شــود. قطعات موســیقی نیز همین 
گونه است، با یک بار نواختن کامل نمی شود 
بلکه باید مدام نواخته شود تا آن شخصیت 

و ویژگی خود را نشان دهد.

روایت رهبر ارکستر سمفونیک تهران از نواختن قطعات پیچیده

نوازندگان مانند وزنه بردارها هستند!

رویداددریچه


